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Referat af mødet den 31. oktober 2023   

Dagsorden til hovedbestyrelsens ordinære møde 

København, 31. oktober 2023 

Tid 9.45 – 16.15: Ordinært hovedbestyrelsesmøde – Frokostpause fra 11.55-12.40 
 

 
Sted    

 
Snaregade 10 A, 1205 KBH K 

 
Deltagere 

Fra hovedbestyrelsen:  
Lars Aaberg, Lotte Krag Thomsen, Claus Bredahl, Kristian Dissing Olesen, Mogens 
Brag, Dorte Andreas og Claus Hjortdal (virtuelt).  
 
Fra sekretariatet:  
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent). 
 

Andre deltagere: 
 
Punkt 3: CT, CF 
Punkt 4: JL 
Punkt 5: CT, JL 
 

Bemærk Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt.  
Afbud Malene Nyenstad 

 DAGSORDEN  REFERAT 
1. Velkomst og godkendelse af 

dagsorden (CLHJ) 
Til godkendelse (kl. 9.45-9.55)   
 

 
Godkendt, men omfattende dagsorden – det skal 
balanceres fremadrettet. 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse (kl. 9.55-10.00) 
 

             Bilag 1: Referat af HB-mødet den 
27. september 2023 
 

 
Referatet blev godkendt 

3. Regeringens udspil til 
folkeskolereform 
(CLHJ/DORA) 
 
Til drøftelse (kl. 10.00 – 11.10) 
 
Regeringen fremlagde den 11. 
oktober et folkeskoleudspil med 
35 initiativer. Der lægges op til, 
at en del af initiativerne skal 
drøftes i partnerskabet SoS. Med 

 
CLHJ orienterede om optakten til udspillet i det 
politiske system. 
 
Det meste i udspillet har været drøftet i SOS, men 
der er selvfølgeligt nye punkter. 
 
Parterne har kommenteret på punkterne og særligt 
på implementeringshastigheden. 
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udgangspunkt i vedlagte 
arbejdspapir om udspillets 
elementer drøftes 
Skolelederforeningens vigtigste 
strategiske fokuspunkter ift. de 
videre politiske drøftelser. 
 
Der lægges op til, at HB spiller 
ind med muligheder og 
udfordringer ift. udspillet med 
henblik på justere 
arbejdsdokumentet. 
 
Bilag 2: Internt arbejdspapir om 
regeringens folkeskoleudspil 

 
Deltager i punktet: MD, CT, CF 

Det er regeringens udspil, som vi kan påvirke 
gennem SOS og vores dialog med ministeriet. 
 
 
HB-bemærkninger: 
 

• Vi skal være opmærksomme på 
ledelsesvilkår/ledelseskraft i 
forandringsprocessen. 

 

• Nogle af elementerne har vi allerede 
mulighed for i dag  

 
• Opmærksomhed på reglerne for 

skolebestyrelserne. 
 

• Krydsfeltet mellem forvaltningerne og de 
enkelte skoler bliver et vigtigt samtalepunkt 
i den lokale SOS. 

 
• Det er en god ide, at vi skal gentænke vores 

40 forslag. 
 

• Der er i dag stort fokus på test/prøver/fag – 
hvordan kan vi skabe en ændret praksis? 

 
CB orienterede om interview med KL – her var den 
entydige tilbagemelding, at skolerne bruger mange 
ressourcer på prøver og eksamen. 
 
Generelt: 
 
Rigtigt godt internt papir fra sekretariatet – men 
fokus på: 

• at når vi indfører ting kan det komme over 
natten – når vi skal fjerne prøver kræver det 
lange forløb. Vi kan vel lige så godt fjerne 
det med det samme. 

• Fokus på andre regelområder, som påvirker 
vores frihedsgrader eks. på praktikområdet 
for 7/8 klasse. 

• SKL skal tage initiativer til arbejdsgrupper 
om anbefalinger. 

•  
Konkret arbejder ministeriet med at forlænge 
frihedsgraderne og udsat skolestart. 
 
I forhold til formandsmødet så vil DORA mundtligt 
gennemgå udspillet. 
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Kort pause til at fylde kaffe/te i 
kopperne (11.10 – 11.25) 
 

 

4. Budget 2024 (CLHJ) 
 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 
11.25 – 11.55) 
 
JL gennemgår hovedpunkterne i 
udkastet til budget 2024. HB skal 
tage stilling til og vedtage budget 
for 2024. Det godkendte budget 
vil efterfølgende blive udsendt til 
deltagerne i 
repræsentantskabsmødet til 
orientering. 
 
Deltager i punktet: JL 
 
Bilag 3: Udkast til budget 2024 
med noter. 
 

JBL gennemgik udkast budget 24. 
 
HB-bemærkninger: 
 
Underskuddet skal forklares i sammenhæng med 
årsmødeøkonomien. Godt med prosaforklaringen! 
 
HB godkendte budgettet til udsendelse i forbindelse 
med repræsentantskabet orientering. 
 
 
 
 

 
Frokost (kl. 11.55 – 12.40) 
 

 

5. Fremtidens årsmøder (DORA)  
 
Til drøftelse (kl. 12.40 – 13.10) 
 
På formandsmødet den 8. 
november 2023 indgår en 
drøftelse af fremtidens årsmøder 
herunder ift. form og finansiering 
hhv. via egenbetaling, 
hovedforeningen og standeleje.  
 
Deltager i punktet: CT, JL 
 
Bilag 4: Udsendt program for 
formandsmødet til orientering 
Bilag 5: Udkast til oplæg om 
fremtidens årsmøder 

DORA indledte punktet. 
 
Punktet er en drøftelse af HBs linje på 
formandsmødet. DORA gennemgik papiret. 
 
HB-bemærkninger: 
 

• Et løbende underskud, som fællesskabet 
betaler, er et problem. 

• Økonomien er en stor udfordring 

• Foreningens sammenhængskraft er utrolig 
vigtig – vi skal passe på og værne om det. 

• Påpasselig med at træffe store beslutninger. 

• Stor signalværdi eksternt. 
• Intern udfordring med konkurrerende 

arrangementer. Er det en reel udfordring… 
ikke alle steder, men noget steder har det 
betydning. 

• Geografi er ikke længere så vigtigt – lad os 
holde det et sted som virker bedst med 
overnatning/transport 
 

Konkret for dagen vil DORA indlede drøftelsen. 
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HB sidder i grupperne, ligesom sekretariatets 
medarbejdere gør. 
 
Tilbageløbet skal drøftes i det nye HB. 
 
CT/JBL orienterede om seneste nyt fra årsmødet.  
 
Sekretariatet står for udlevering af armbånd. 
 
 

6. Samarbejde med og kobling til 
DLF (CLHJ) 
 
Til drøftelse (kl. 13.10 – 13.55) 
 
Der følges op på drøftelserne på 
HB mødet den 27. september 
2023 og formandens dialog den 
30. oktober 2023 med DLF’s 
formand.  
 
HB forbereder drøftelserne på 
Skolelederforeningens 
repræsentantskabsmøde den 8. 
november, hvor samarbejdet 
med og koblingen til DLF 
herunder kontingent ventes at 
komme i fokus. 
 
Der er møde mellem DLF’s 
Forretningsudvalg og HB den 
31/10-2023 klokken 17-18 i DLF 
med efterfølgende middag. Der 
er mellem sekretariaterne aftalt 
følgende punkter til 
dagsordenen: 
 
Regeringens folkeskoleudspil 
Folkeskolens økonomi 
Eventuelt 
 
Bilag 6: Samarbejde med DLF og 
model 

 
CLHJ indledte punktet. 
 
Desværre blev mødet med DLF (mandag den 30. 
oktober 2023) aflyst – nyt møde er aftalt til på 
mandag den 6. november 2023. 
 
HB havde en indgåede drøftelse af udfordringerne 
og mulighederne. 
 
HB gav grønt lys til at gå videre. 
  

7. Tværkommunale netværk og 
repræsentationer (DORA) 
 
Til erfaringsudveksling og 
drøftelse (kl. 13.55 - 14.20) 
 

 
DORA indledte punktet 
 
Nordjyske netværk: 
Rigtig meget handler om de forliste 
lønforhandlinger i Frederikshavn og afledte 
effekter. Det fylder rigtig meget. 
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HB drøfter og erfaringsudveksler 
arbejdet i de regionale netværk 
og div. repræsentationer med 
fokus på skoleledernes vilkår. 
 

• Hvilke to temaer fylder pt. 
mest i hvert netværk? 

• Er der særlige 
opmærksomhedspunkter 
på tværs af netværkene? 

 

Årsmøde/årskursus 
Besparelsesudfordringer 
 
Ribe/Esbjerg 
Ord til Handling forløb i en enkelt kommune 
(kommunalt initieret) 
 
Midt/vest (intet møde) 
Der er gang i Ord til handling 
 
Østjylland 
Der er i gang i processerne og strukturer i Aarhus. 
Skanderborg er i gang med at centralisere 
ejendommene (besparelse) men de har ikke fundet 
besparelsen. 
Odder – de bøvler med struktur 
Silkeborg – generel 0,6% besparelse 
Favrskov – det går godt 
 
 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te i 
kopperne (kl. 14.20 – 14.35) 
 

 

8. Evaluering af bestyrelsens 
arbejde 2021-2023 (CLHJ/DORA) 
 
Til drøftelse (14.45 – 15.25) 
 
Der er over en årrække arbejdet 
med bestyrelsesudvikling i 
Skolelederforeningen. Med 
udgangspunkt i vedlagte bilag til 
brug for forberedelse evalueres 
bestyrelsens arbejde i den 
forgangne 2-årige periode. 
 
Bilag 7: Forberedelse til brug for 
evaluering af arbejdet i HB i 
perioden 2021-2023. 

 

 
DORA indledte punktet med at gå tilbage til 
visionsseminaret/Christian Stadils oplæg og det 
udsendte notat. 
 
HB-bemærkninger: 
 

• Vi har været tro mod de oprindelige mål vi 
satte os – det har givet os retning. 

• I har gjort det nemt for et nyt medlem at 
komme ind i drøftelserne i HB – det er en 
god værdi at tage med i den nye HB. 

• Det har været værdifuldt at tage vores 
dagsordener med ud i de tværkommunale 
netværk. 

• Den nye bestyrelse skal være 
opmærksomme på hvordan vi kan sikre 
repræsentationen af vores medlemsskare. 

• HB har taget ansvaret for arbejdet med de 
tværkommunale netværk på sig. 

• Møderne er godt forberedt og godt med en 
lang kalenderhorisont. 

• Formandskabet bruger HB som 
sparringspartnere – det har været rigtig 
godt. 
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• Skarpt sekretariatsarbejde – det er altid 
godt. 

• Kan vi få en mere grundig intro til hvad de 
enkelte sidder med i sekretariatet. 

• Stolte over at vi har så god en forening og så 
godt sekretariat. 

• Vi har tidligere haft større uenigheder i HB – 
vi skal sikre os at tage uenighederne 
konstruktivt. Vi skal kunne favne alle 
medlemmerne. 

• Formandskabet har været gode til at 
inddrage og HB bliver hørt. 

• HB har haft en god energi – fordi vi har 
været værdimæssigt afstemt og har stor 
respekt for hinanden. 

• Elektronisk løsning med bilag og materiale? 
 
Sekretariatet tager bemærkningerne med ind i 
arbejdet med den nye HB 
 

9. Politisk nyt, den aktuelle 
dagsorden mv. (CLHJ/DORA) 
 
Til orientering, drøftelse og 
kvalificering (kl. 15.25 – 15.50) 
 
Under punktet drøftes aktuelle 
politiske forhold, og der 
afrapporteres fra møder:  
- SoS samarbejdet (møde den 

7. november 2023) 
 
 
 
 
 

- Status på samarbejdet med 
ministeren 

 
 

- Inspirationsmateriale om ny 
lærerpraktik 
 
 
 

- Høring i Folketinget den 26. 
oktober om 
teknologiforståelse i 
folkeskolen 

 

CLHJ indledte punktet. 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mødet er uden politikere. Ministeren vil gerne drøfte 
timetal og udskoling.  
Vi har også deltaget i topmødet (Peder Lykke 
Skolen), som vi har kvitteret for.  
Vi har samarbejde med KL og DLF om udmelding 
om skolen økonomi. 
 
Godt samarbejde – god lydhørhed 
 
 
 
MD og DORA har været involveret i nogle webinarer 
med KL. Der er nu kommet et fælles katalog over de 
opgaver, der ligger i forbindelse med den nye 
lærerpraktik. 
 
CLHJ orienterede om teknologialliancen og deres 
ønske om at klæde politikerne på. 
CF deltog i høringen – hele den politiske pallette var 
repræsenteret. 
Konklusionen var at et valgfag ikke er nok. 
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- Den fællesoffentlige 

ledelsesuge i uge 44 
 
 
 
 

Deltager evt. i punktet: CF, MD og CT 

 
SKL deltager med daglig video i ledelsesugen. 
 
 
CORT orienterede om OK24 situationen. Stadig 
entydig opbakning til foreningens krav. 
 
 

10. Planlægning: Kommende møder 
(HBL) 
 
Til orientering 
 
8. november, formiddag 
repræsentantskabsmøde 
8. november, eftermiddag 
formandsmøde 
9-10. november årsmøde 
24.-25. november 
visionsseminar nyt HB 
14. december første ordinære 
møde i ny HB (kl. 9.45 – 15.15 
med efterfølgende 
juleafslutning/gløgg kl. 16.30 
– 18.30) 

 
Taget til efterretning 

11. Eventuelt (15.50 – 16.00)   
CLHJ takkede Lotte for hendes store arbejde i HB. 
Hun vil blive savnet fremover!  
 
 

12. Helbredsmarkører (16.00 – 
16.15) 

 
CLHJ Godt møde selv på distancen – godt at vi har 
holdninger og siger dem højt. 
 
Snakken om den ambitiøse dagsorden gjorde os 
skarpe på diskussionerne. 
 
Generelt godt møde! 
 

 


